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B ynəl alq həyat alq -nin qonaqları

Azərbaycan elmini dünyada 
yüksəldən biokimyaçı

Onun rəhbərliyi ilə Türkiyədə COVID-19-a 
qarşı təsirli peyvənd hazırlanıb

(əvvəli -nin 22 oktyabr  
2023-cü il tari li sayında) 

alq -nin daha bir qona ı ür-
kiyənin dəniz niv rsit tinin ro-
f ssor , -nın mü bir üzvü ər-
lan əmmədovd r

 Tərlan m əllim, alı dı ınız 
lkələrdə elmin inki a ı n yaradı-

lan ərait ha ında nə deyərdiniz  u 
məsələnin lkəmiz n mara  d u-
ran tərə əri nədir

– Bilirsiz, xaricdə bu məsələlər 
ənənəviləşib. alışdığım aponiyada, 
Amerikada, eləcə də Türkiyədə də belə-
dir. Məsələn, Türkiyədə Türkiyə Elmi və 
Texnoloji Tədqiqat Şurası - T BİTAK 
(Türkiye Bilimsel ve Teknolojik Araştırma 
Kurumu) sistemi elmi inkişafı ən mükəm-
məl bir səviyyədə dəstəkləyən təşkilatdır. 
Mən Türkiyədə işlədiyim dövrdə onun 
qlobal fəaliyyətini gördüm. 

T BİTAK-a istənilən alim güvəndiyi 
layihəni təqdim edə bilir və qrant layihə-
sindən faydalana bilir. Elmi əməkdaş 
tərəfindən hazırlanan layihə bu təşkilat 
tərəfindən dəstəklənirsə, onun yerinə 
yetirilməsi üçün lazımi dəstək verilir, ava-
danlıq və cihazlar alınır, layihənin icrası 
üçün şərait yaradılır, layihəyə tələbə və 
magistrlərin cəlb edilməsi imkanları ya-
radılır, onların sonrakı elmi fəaliyyətinə 
şərait yaradılır və ayrılmış maliyə buna 
imkan verir. T BİTAK-dan qazandığım 
bir neçə layihə əsasında, Türkiyədə ça-
lışdığım 10 ildən də az bir müddətdə 
35-dən çox elmi kadr - doktor və magistr 
hazırlaya bildim. 

aboratoriyamda işləyən hər bir tələ-
bə layihələrdən təqaüd alir. əni layihə 
iştirakçısı olan hər bir tələbə təqaüdlə tə-
min olunur, bu türkcə burs adlanır. Təva-
zökarlıqdan uzaq olmasın, mənə belə bir 
məlumat verdilər ki, mən bir zaman Tür-
kiyədə ən çox burslu (təqaüdlü) tələbəsi 
olan professor olmusdum.  Şəxsi təcrü-
bəmdən gələn bir qənaətim var ki, gənc-
lərin elmə marağını artırmaq üçün onlara 
maliyyə dəstəyinin verilməsi çox vacibdir. 
Mənim lobaratoriyamda çalışan 35-dən 
çox tələbənin hər biri təqaüd alıb, onlar 
bir gün belə məvacibsiz işləməyiblər. Di-
gər tərəfdən onlar bu layihələrdə 2-3 illik 
fəaliyyətdən sonra yetkin bir elm adamı 
kimi formalaşıblar.

 arda  T rkiyədə yetərincə azər-
baycanlı təhsil alır  Tələbələriniz sıra-
sında s yda larımız armı

– eri gəlmişkən xatırladım ki, Azər-
baycanla ələqələrim çox sıxdır, 2014-cü 
ildən AMEA-nın müxbur üzvüyəm, eyni 
zamanda akademiyanın Molekulyar Bi-
ologiya və Biotexnologiyalar İnstitutunda 
Molekulyar Biomühəndislik Beynəlxalq 
laboratoriyasının qurucusu və rəhbə-
riyəm. Həm bu laboratoriyada çalışan 
elmi işçiləri, həm də Türkiyədə təhsil alan 
tələbələri davamlı olaraq Ağdəniz ni-
versitetində icra edilən layihələrə dəvət 
etmişəm, onlar da uğurla bu layihələrdə 
iştirak ediblər. Birgə layihələrimizdə 10 
nəfərə qədər azərbaycanlı tələbə çalışıb, 
onlardan 2-si fəlsəfə doktoru elmi dərə-
cəsi, qalanları isə magistr diplomu alıblar. 
Akademiya ilə əlaqələr, ortaq layihələr bu 
gün də uğurla davam etdirilməkdədir.

 Azərbaycanla ba lı əaliyyətiniz 
yalnız elmi əla ələrləmi məhdudla ır

– Hesab edirəm ki, harada olub-olma-
sından asılı olmayaraq hər bir azərbay-
canlı Vətəninə, torpağına canı-qanı ilə 
bağlıdır və bu gendən gələn bir əlamət-
dir. Xüsusən son illərdə baş verənlər bizi 
Azərbaycana çox bağladı. Açığı, 30 il 
işğalda olan torpaqlarımızın dərdi bizləri 
çox üzdü, hətta xaricdə bu mövzuda bizə 
verilən bəzi suallardan çox üzüldük. Şü-
kürlər olsun ki, 44 günlük tarixi zəfərdən 
və son lokal antiterror əməliyyatından 
sonra torpaqlarımızın azadlığını və ölkə-
mizin suverenliyini təmin etdik. Bu Ali Baş 
Komandan və möhtərəm Prezidentimiz 
İlham Əliyevin rəhbərliyi ilə xalqımızın və 
ordumuzun tarixi zəfəri idi. lu Tanrıdan 
şəhidlərimizə rəhmət, qazilərimizə can-
sağlığı arzulayıram. 

Əslində, hər kəsin ruh yüksəkliyi ilə 
qazandığı bu tarixi zəfərdən hər bir azər-
baycanlıya pay düşdü. eri gəlmişkən 
deyim ki, COV D-19-a qarşı peyvənd 
layihəsini hazırlayanda da qarşımıza 
bir məqsədi qoymuşduq  hazırladığımız 
vaksinin adını “Qarabağ” qoyaq. Az bir 
vaxtda – 9 ayda uğurla sınaqdan keçirdi-
yimiz layihənin maliyyə dəstəyinin olma-
ması ucbatından kütləvi istehsalına nail 
ola bilmədik. Amma yenə də ümidliyik ki, 
biz buna nail olacağıq və “Qarabağ” adlı 

vaksini dünyaya tanıdacağıq. 
Digər bir məsələ isə budur ki, elmi 

güclü olan ölkə özü də güclüdür. Sənaye-
nin, kənd təsərrüfatının, səhiyyə və təh-
silin, müasir ordu quruculuğunun uğurlu 
inkişafı xeyli dərəcədə yeni texnologiya-
larla, başqa sözlə desək elmin inkişafı ilə 
bağlıdır. alışdığım və dünyaya örnək 
olan Amerika və aponiya kimi ölkələrdə 
bunu görmüşəm. Ona görə də bu qə-
naətdəyəm ki, ölkənin güclü olmasının 
əsas atributlarından biri də elmin inkişaf 
və gücü ilə bağlıdır. Bu, eyni zamanda, 
alimlərin üzərinə də ciddi məsuliyyət qo-
yur. 

Biz alimlər də bilik və bacarığımızı 
xalqımızın inkişafı yolunda səfərbər et-
məli, elmi inkişafı üçün var qüvvəmizlə 
çalışmalı, gənclərimizin elmə cəlb olun-
ması və onların elmi potensialının artırıl-
ması üçün bütün imkanlarımızı səfərbər 
etməliyik.

 aricdəki hər bir azərbaycanlının 
u uruna se indiyimiz kimi, sizin elmi 
nailiyyətləriniz də da bizi rurlandı-
rır  susən də pandemiya d r ndə 
həmyerlimizin aksin təd i atının nə-
ticəsini həyəcanla izlədik

– ox sağ olun, əslində, əlimizdə  dün-
ya elminın qəbul etdiyi maraqlı və dəyərli 
tədqiqatlarımız var. Biz COV D-19 vaksi-
nini hazırlamağa pandemiya dövründə – 
2020-ci ildə başladıq, uğurlu alındı. Amma 
bundan əvvəl də başqa uğurlarımız diqqət 
mərkəzində olub. Məsələn, qarayaraya 
va malyariyaya qarşı peyvəndə patent al-
dıq. Bu həm bəşəriyyət və insanlıq üçün 
önəmli idi, həm də strateji əhəmiyyəti olan 
məsələdir. 

Biz təhlükəsizlik, qiymət və effektivlik 
baxımından ən qabaqcıl, zülal əsaslı, qa-
rayara peyvəndini yaratdıq və heyvanlar 
üzərində effektivlik testlərini tamamladıq. 
Bu vaksin milli və qlobal təhlükəsizlik 
üçün çox vacibdir. Qarayara kəskin yo-
luxucu xəstəlikdir və ona qarşı bu cür 
peyvəndin hazırlanması bioterrorizmlə 
mübarizə üçün çox vacibdir.

 axud, malyariyaya qarşı hazırladığı-
mız vaksin indiyə qədərki ən mükəmməl 
elmi tədqiqatın nəticəsidir. Qeyd edim ki, 
malyariya  bu gün dünyada ən çox insan 
ölümünə səbəb olan xəstəliklərdən biri-
dir. Afrikada milyonlarla insanın ölümünə 
səbəb olan malyariyanın qarşısını almaq 
uğurlu nailiyyətdir. Bu gün malyariyadan 
dünyada ildə  500 min adam ölür. mum-
dünya Səhiyyə Təşkilatının 2018-ci ildəki 
hesabatına görə, 238 milyon insan bu 
xəstəliyə tutulub və ən qorxulusu, dünya 
əhalisinin yarısı malyariyaya riski altın-
dadır. İndiyə qədərsə bu xəstəliyə qarşı 
vaksin hazırlanmayıb.  

 u ədər əlakətli hadisənin ar-
ısını alma a elmin c  atmırmı

– Səbəblərdən biri bu xəstəliyi yara-
dan parazitin  (Plasmodium falciparum)  
əsas antigeninin  olduqca mürəkkəb bir 
quruluşa malik olmasıdır. Ona görə də 20 
ildən cox bir müddətdə dünyanın müxtə-
lif universitetlərində,  hətta Harvard kimi 
çox ünlü universitetdə və mərkəzlərdə 
aparılan tədqiqatlar müvəffəqiyyətsiz ol-
musdur. 

eni texnologiyadan istifadə edərək 
biz  ilk dəfə olaraq   malyariya vaksinini 
yaratdıq. aşıl bitki yarpaqlarından uğur-
la sintez edilmiş malyariya vaksininin 
effektivlik testi ABŞ-ın Səhiyyə Milli İns-
titutunda ( H) uğurla sınaqdan keçirildi, 
patentini aldıq və malyariya vaksininin 
hazırlanması ilə bağlı aparılan tədqiqat-
ların nəticələri 2019-cu ildə  Böyük Brita-
niyanın " ature" elmi jurnalları ailəsindən 
olan nüfuzlu "Scientific Reports" jurnalın-
da dərc edildi. 

Malyariya vaksini ucun əsas faktor 
olan  Pfs48 45 zülalının klinik sınaqla-
rından sonra kütləvi istehsalı nəzərdə 
tutulur. Bu sahədə işlərin uğuru da  ma-
liyyə və investorların fəaliyyəti ilə bağılı-
dır. Düşünürəm ki, ölkəmizin bu sahədə 
yetərli potensialı var. Tədqiqatlarımızın 
aparılmasına verilən dəstək Azərbaycan  
elminin inkişafına da böyük bəhrə verər.  

 urlar arzu edirik, kə ərinizi 
bel m ka atı sırasında rmək  
 lardı
– “COV D-19-a qarşı effektiv mR T 

vaksinlərinin işlənib hazırlanmasına im-
kan verən nukleozid bazası modifikasiya-
sı ilə bağlı kəşflərinə görə” 2023-cü ildə 
fiziologiya və tibb üzrə obel Mükafatı  
Katalin Kariko və  Drev Veissman aldı. 

ürsətdən istifadə edib bu alimləri təbrik 
edir, fəaliyyətlərində uğurlar arzulayıram. 

Qeyd etdiyim kimi, bu yaxınlarda biz 
prestijli “ rontiers” elmi jurnalında dərc 
etdirdiyimiz məqalə ilə COV D-19-un or-
taya çıxan bütün variantlarına təsirli olan 
vaksin haqqında dünyada ilk və tək hesa-
bat-məqalə dərc etdik. Başqa sözlə, ha-
zırladığımız COV D-19 vaksini dünyada 
yeganə vaksin oldu ki, bu vaksin orijinal 
Vuhan variantınin amin tursu ardıcıllığı 
əsasında hazırlandı, amma “Omicron” 
da daxil olmaqla, bütün yeni ortaya çıxan  
variantlar üçün effektiv oldu    

Düşünürəm ki, bizim bu nailiyyətimiz, 
yəni  “COV D-19-a qarsı universal vak-
sin” hazırlanmasına görə mükafata,  hət-
ta obel Mükafatına təqdim oluna bilər.

Tahir AY L , 
ami  Ə İ L  
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AZƏRTAC OANA-nın konfransında təmsil olunub

Oktyabrın 23-də İstanbulda Asiya və Sakit Okean Ölkələri İnformasiya 
Agentlikləri Təşkilatının “Xəbər agentliklərinin dezinformasiya ilə mübarizə 
sahəsində əməkdaşlığı” mövzusunda konfransı keçirilib.

Tədbirdə çıxış edən AZƏRTAC-ın 
İdarə Heyətinin sədri Vüqar Əliyev 
“Dezinformasiya ilə mübarizədə xəbər 

agentlikləri üçün əməkdaşlıq sahələri” 
mövzusunda panel iclasında çıxış edib. 
O bildirib ki, dezinformasiya, feyk xəbər 

silahdır və onu yaradanların məqsədi də 
bu silahı cəmiyyətə qarşı çevirməkdir. 
Bunun kökündə isə şəxsi maraqlar da-
yanır. Dezinformasiyaya və feyk xəbərə 
müasir dövrümüzdə artan diqqətin sosi-
al medianın və mesencerlərin bumu ilə 
bağlı olduğunu vurğulayan sədr diqqətə 
çatdırıb ki, Azərbaycan dezinformasiya-
ya ən çox məruz qalan ölkələrdən biridir. 

Vüqar Əliyev təklif edib ki, OA A-nın 
veb-saytında feyk xəbərlərlə bağlı rubri-
ka açılsın və hər bir agentlik üzə çıxardı-
ğı yalan informasiyanı orada yerləşdirsin.  
İdarə Heyətinin onu da sədri vurğulayıb 
ki, əməkdaşlıq və təcrübə mübadiləsi hər 
birimizin maraqlarına xidmət edir. Ona 
görə də OA A çərçivəsində təcrübə mü-
badiləsi proqramlarına da yer ayırmaq 
lazımdır. Vüqar Əliyev bu kontekstdə 
AZƏRTAC-ın Anadolu və TASS agent-
likləri ilə informasiya və kadr mübadiləsi 
istiqamətindəki əməkdaşlığını nümunə 
gətirib.

Ermənilərin mina müharibəsi insanlığa qəsddir  
Bakı Dövlət Universiteti (BDU) hüquq fakültəsinin müəl-
lim və tələbələri   Strasburq   şəhərində “Yaxşı İdarəet-
mə üçün Avropa İttifaqı və Avropa Şurası Tərəfdaşlığı: 
Qadınlara qarşı zorakılıq və məişət zorakılığının qarşısı-
nın alınması və onunla mübarizə” layihəsi çərçivəsində 
təlimlərdə iştirak ediblər.

Ölkəmizin Avropa Şurası 
yanında daimi nümayəndə-
si əxrəddin İsmayılov tə-
limlərin açılış mərasimində  
Azərbaycanın bu qurum ilə 
əməkdaşlıq istiqamətləri 
haqqında məlumat verib, iş-
tirakçılara uğurlar arzulayıb. 

 İlk dəfə bu formatda ke-
çirilən təlimdə BD  təmsil-

çilərinə hüquq fakültəsinin 
dekanı Zaur Əliyev rəhbərlik 
edib. AŞPA sessiyasında da 
iştirak edən təlim iştirakçı-
ları Avropa Şurasının İnsan 
Hüquqları üzrə Komissarlı-
ğının Azərbaycan üzrə insan 
hüquqları məsləhətçisinin 
mühazirəsini dinlənildikdən 
sonra qarşılıqlı fikir müba-

diləsi aparıblar. Müzakirə 
zamanı Zaur Əliyev Ermə-
nistanın 30 illik  işğal siyasə-
ti nəticəsində azərbaycanlı 

qaçqın və məcburi köçkün-
lərin pozulmuş  hüquq və 
azadlıqlarından danışıb. 
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